



AN OPEN LETTER FROM THE PRESIDENT OF THE
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION CONCERNING
THE PUBLIC ARCHIVES OF CANADA

The Canadian Historical Association is extremely concerned about the increasingly critical situation at the Archives in Ottawa created by the serious deficiencies in its physical accommodation. In his recent Annual Report for 1985-86 the Archivist, Dr. Jean-Pierre Wallot, writes:

The Archives has long sought adequate, centralized accommodation in a sufficiently large main building with the controls needed for safe storage and conservation of the documents it houses. At present, historical records are scattered in seven buildings in the National Capital Region... Almost 70 percent of the valuable historical records are stored under conditions (humidity, climate and temperature control, protection against theft, fire and insects and so on) that are totally unsuited to conservation and handling, and which make rapid access by researchers difficult. The inevitable results of current storage conditions are inefficiency, delays, lost time, and damage to documents. There have been 45 major incidents over the past years, 20 of them in 1985-86; a collapsed wall, cracks, and floods have resulted in considerable losses and damage to priceless documents.

Furthermore, in the Archive's long-range planning document, Strategic Approaches, 1987-1991, the highest priority is given to having "by the early 1990's, in proximity to the National Library in Ottawa, a permanent Archives headquarters building worthy of this nation's stature, built to acceptable standards on a safe site".

The space situation is so critical that the Archives may soon be faced with the need to reject donations of private records and refuse the transfer of historical records from government departments. Canadians interested in the preservation and conservation of the records which contain our national heritage ought to give full support to a drive to convince the federal government to authorize the construction of an appropriate building in order to rectify this lamentable situation as soon as possible. Will you write a personal letter to the Minister of Communications, Ms. Flora MacDonald, Minister, Department of Communications, 300 Slater Street, Ottawa, K1A 0C8; to the Minister of Public Works, Mr. Stewart McInnes, Minister of Public Works, Sir Charles Tupper Bldg., Confederation Heights, Riverside Drive, Ottawa, K1A 0M2; to the President of The Treasury Board of Canada, Mr. René Robert de Cotret, President, The Treasury Board of Canada, L'Esplanade Laurier, 140 O'Connor Street, Ottawa, K1A 0R5, and to your local Member of

LETRE OUVERTE DU PRESIDENT DE LA SOCIÉTÉ
HISTORIQUE DU CANADA AU SUJET DES ARCHIVES
PUBLIQUES DU CANADA

La Société historique du Canada est très inquiète de l'état des locaux où sont entreposés une grande partie des documents confiés aux Archives publiques du Canada. Dans son rapport annuel de 1985-1986 l'archiviste fédéral, Monsieur Jean-Pierre Wallot écrit:

Depuis plusieurs années, les Archives réclament des locaux adéquats et regroupés, c'est-à-dire un édifice principal suffisamment spacieux et doté des contrôles requis pour l'entreposage sécuritaire et la conservation des documents dont elles sont dépositaires. Actuellement... les archives historiques sont réparties entre sept édifices dans la Région de la capitale nationale. Près de 70 pour cent des archives historiques, pourtant précieuses, sont logées dans des conditions (humidité, climatisation, température, protection contre le vol, le feu, les insectes, etc.) tout à fait impropres à leur conservation, à leur traitement et à leur mise à la disposition des chercheurs dans des délais rapides. Inefficacité, retards, pertes de temps, dégradation des documents (45 incidents graves sont survenus au cours des quatre dernières années, dont plus d'une vingtaine en 1985-1986; effondrement d'un mur, fissures, inondations, entraînant des pertes ou des dégâts considérables à des documents de valeur inestimable), voilà l'inévitable résultat des conditions actuelles d'entreposage.

C'est pourquoi, dans le programme de développement des Archives présenté dans Orientations stratégiques 1987-1991, la plus grande priorité consistera à "obtenir d'ici le début des années 1990, un immeuble principal digne d'une institution nationale, construit conformément aux normes archivistiques et bâti sur un site sécuritaire, près de la Bibliothèque nationale à Ottawa".

Le manque d'espace est tel que bientôt les Archives devront refuser des dons de documents privés et des transferts d'archives gouvernementales, faute de place pour les entreposer. Tous les Canadiens qui s'intéressent à la préservation et à la conservation de notre patrimoine archivistique se doivent d'apporter leur contribution pour convaincre le gouvernement fédéral d'autoriser, le plus tôt possible, la construction d'un édifice convenable afin de mettre un terme à la situation lamentable qui existe actuellement. Nous souhaitons que vous communiquiez votre appui à cette cause et que vous laissiez savoir votre inquiétude en écrivant au Ministre des communications, Madame Flora MacDonald, Ministre, Ministère des communications, 300, rue Slater, Ottawa, K1A 0C8; au Ministre des Travaux publics, M. Stewart McInnes, Ministre, Ministère des Travaux publics, Immeuble Sir Charles Tupper, Confederation Heights, Promenade Riverside, Ottawa, K1A 0M2; au Président du Conseil du Trésor du Canada, M. René Robert de Cotret,

Parliament, c/o House of Commons, Ottawa, K1A 0A6 and try to impress upon them the seriousness of this situation?

Could you please forward a copy of your letter to Professor René Durocher, President, Canadian Historical Association, c/o Department of History, University of Montreal, P.O. Box 6128 - Station "A", Montreal, Quebec, H3C 3J7?

René Durocher
President
Canadian Historical Association

* * * * *

CHA ANNUAL CONFERENCE, McMASTER UNIVERSITY, HAMILTON, 5-7 JUNE 1987

Registration with the Learned Societies

CHA members attending the Learned Societies conference in Hamilton are reminded of the importance of registering with the Learned Societies desk while in Hamilton.

- - - - -

1987 CHA Conference Programme

The draft programme appeared in the last issue of the Newsletter, Autumn 1986. The final programme will be mailed to all CHA members in April. Those attending the annual meeting should bring this copy of the programme as there will be no additional copies available.

Those who are unable to attend the annual meeting may order conference papers by applying to the treasurer before 1 September, 1987.

- - - - -

Travel Subsidies for the Hamilton conference

The Autumn issue of the Newsletter carried our revised policy for those seeking financial assistance from the CHA for the Hamilton conference.

Please note that requests must be received in the CHA office by 26 June 1987.

* * * * *

1988 CHA ANNUAL CONFERENCE, UNIVERSITY OF WINDSOR

The 1988 Canadian Historical Association Conference will be held at the University of Windsor. On behalf of the association the programme committee invites proposals for individual papers or complete panels in all areas of history. In keeping with CHA policy, however, the committee has selected four themes for particular attention.

Président, Conseil du Trésor du Canada, L'Esplanade Laurier, 140, rue O'Connor, Ottawa, K1A 0R5; et à votre député fédéral, Chambre des Communes, Ottawa, K1A 0A6.

Auriez-vous l'amabilité de faire parvenir une copie de votre lettre d'appui à Monsieur René Durocher, Président de la SHC, a/s Département d'histoire, Université de Montréal, C.P. 6128 - Succursale "A", Montréal (Québec) H3C 3J7?

René Durocher
Président
Société historique du Canada

* * * * *

CONFERENCE ANNUELLE DE LA SHC, UNIVERSITE McMASTER, HAMILTON, DU 5 AU 7 JUIN 1987

Inscription auprès des Sociétés savantes

Nous rappelons aux membres de la SHC qui assisteront au prochain congrès des Sociétés savantes qu'il est important de s'inscrire au bureau d'accueil de cette société, à Hamilton même.

- - - - -

Programme de la Conférence annuelle de la SHC, 1987

L'ébauche du programme a été publiée dans le Bulletin de l'automne 1986. Le programme final sera envoyé à tous les membres de la SHC en avril. Ceux/celles qui se proposent d'assister au congrès devront apporter cette copie car il n'y aura pas d'autres exemplaires disponibles.

Les personnes qui ne peuvent venir au congrès mais désirent se procurer le texte de certaines communications peuvent en faire la demande au trésorier avant le 1er septembre 1987.

- - - - -

Indemnités de voyage pour le congrès d'Hamilton

L'édition d'automne du Bulletin de la SHC énonçait notre nouvelle politique relative aux personnes demandant une aide financière à la SHC pour le congrès d'Hamilton.

Veuillez prendre note que les demandes doivent arriver au bureau de la SHC au plus tard le 26 juin 1987.

* * * * *

CONFERENCE ANNUELLE DE LA SHC, UNIVERSITE DE WINDSOR, 1988

En 1988, la conférence annuelle de la Société historique du Canada aura lieu à l'Université de Windsor. Au nom de la Société, le Comité du programme invite les intéressé(e)s à soumettre des travaux individuels ou des suggestions de table ronde sur n'importe quel domaine de l'histoire. Conformément à la politique de la Société cependant, le comité a choisi de mettre l'accent sur quatre thèmes.